
Rikosprosessi
Näistä kuvatauluista voit lukea lisää rikosprosessin eri vaiheista.

Rikosprosessi tarkoittaa tapahtumien sarjaa,
jossa on nämä viisi vaihetta:

• rikosilmoituksen teko
• esitutkinta
• syyteharkinta
• oikeudenkäynti
• rangaistuksen määrääminen
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Rikosprosessi
Rikosprosessin viisi vaihetta ovat:

• rikosilmoituksen teko
• esitutkinta
• syyteharkinta
• oikeudenkäynti
• rangaistuksen määrääminen

Rikosilmoituksen teko
Esitutkinta

Syyteharkinta Oikeudenkäynti käräjäoikeudessa Rangaistuksen  
määrääminen
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Rikosilmoituksen teko

Rikosilmoitus tarkoittaa,
että rikoksesta tehdään ilmoitus poliisille.
Ilmoituksen voi tehdä kuka vaan.
Rikosilmoitus tehdään poliisiasemalla
tai netissä osoitteessa www.poliisi.fi
Kun teet rikosilmoituksen, 
kerro mahdollisimman tarkasti,
mitä on tapahtunut.
Tee ilmoitus niin pian kuin voit,
niin rikos on helpompi selvittää.

=
rikosilmoitus tarkoittaa rikos ilmoittaa poliisi

kuka vaan poliisiasema netti poliisi.fi pian selvittää

kertoa tarkasti tapahtuamitä?
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Tukihenkilö

Tukihenkilö voi auttaa sinua, 
kun teet rikosilmoituksen
ja koko rikosprosessin ajan.
Saat tukihenkilön Rikosuhripäivystyksestä.

Rikosuhripäivystyksen puhelinnumero on: 116 006
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sinätukihenkilö auttaa / apu rikosuhripäivystys

116 006



Esitutkinta

Kun poliisi on saanut rikosilmoituksen,
se alkaa tutkia rikosta.
Tätä sanotaan esitutkinnaksi.

Esitutkinnassa selvitetään tarkasti,
mitä tapahtui ja mitä vahinkoa syntyi.
Poliisi kuulustelee rikoksen uhria ja tekijää 
sekä muita ihmisiä,
jotka voivat tietää rikoksesta.

Poliisi voi lopettaa esitutkinnan,
jos ei saada selville, 
tapahtuiko rikos oikeasti tai kuka se teki.
Esitutkinta voidaan lopettaa myös,
jos rikoksen uhri ja tekijät sopivat asian.

esitutkinta selvittää vahingot

poliisi

kuulustella uhri tekijä

lopettaa 

rikos

ei selviä sopia

rikosilmoitus tutkia

tapahtuamitä?

joku muu tietää rikoksesta
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Jos esitutkinta jatkuu

Jos esitutkinta jatkuu, 
poliisi tekee lopuksi esitutkintapöytäkirjan.
Se on asiapaperi,
jossa on kaikki tiedot rikoksesta.
Jos olet rikoksen uhri,
voit pyytää pöytäkirjan kopion.
Kopio on ilmainen.
Sinulla on oikeus saada kopio kielellä,
jota ymmärrät.

Kun poliisin esitutkinta on valmis,
esitutkintapöytäkirja lähetetään syyttäjälle.
Syyttäjä aloittaa syyteharkinnan.

tieto

pöytäkirjajatkua

syyttäjä

tehdä /kirjoittaa

uhri pyytää kopio

rikos

esitutkinta poliisi

ilmainen

valmis aloittaa syyteharkintaantaa

asiapaperi

ymmärtää
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Syyteharkinta

Syyttäjä on viranomainen, joka päättää,
nostetaanko rikoksesta syyte.
Sitä ennen syyttäjä tekee syyteharkinnan
eli tutustuu tapaukseen tarkasti.
Jos syyttäjä nostaa syytteen,
rikosta käsitellään oikeudenkäynnissä
käräjäoikeudessa. 

syyttäjä on viranomainen päättää nostaa syyte

syyteharkinta

=
tutustua tarkasti

rikos käräjäoikeusoikeudenkäynti

ennen

Rikosuhripäivystyksen ja Kehitysvammaliiton Tikoteekin kehittämä. Kuvat: kuvapankki.papunet.net



Oikeudenkäynti 

Jos saat kutsun oikeudenkäyntiin,
sinun on pakko osallistua siihen.
Ennen oikeudenkäyntiä sinun kannattaa 
hankkia oikeudenkäyntiavustaja.
Oikeudenkäyntiavustaja auttaa sinua.
Voit antaa hänelle luvan kertoa asioistasi 
oikeudenkäynnissä.
Oikeudenkäyntiavustaja voi esimerkiksi kertoa, 
millaista rangaistusta vaadit rikoksen tekijälle
ja millaista vahingonkorvausta vaadit itsellesi.

oikeudenkäynti

vahingonkorvaus itselle

ennen oikeudenkäynti-
avustaja

etsiä / hankkia auttaa

sinä saada kutsu noudattaa

kertoa

vaatiarangaistus

!

oikeudenkäynti

antaa lupa asia

Rikosuhripäivystyksen ja Kehitysvammaliiton Tikoteekin kehittämä. Kuvat: kuvapankki.papunet.net



Oikeudenkäynti 

Rikosuhripäivystys auttaa sinua 
hankkimaan oikeudenkäyntiavustajan.

Oikeudenkäynti voi olla 
kirjallinen tai suullinen käsittely.

suullinenkirjallinen

rikosuhripäivystys auttaa etsiä / hankkia oikeudenkäynti-
avustaja

oikeudenkäynti
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Kirjallinen käsittely

Kirjallinen käsittely tarkoittaa,
että tuomari antaa tuomion esitutkintapöytäkirjan 
ja muun kirjallisen materiaalin perusteella.

Suullinen käsittely

Suullinen käsittely tarkoittaa oikeudenkäyntiä, 
jossa rikoksen osapuolten edustajat ovat mukana.

päättäätuomari tuomio asiapaperipöytäkirja

oikeudenkäynti mukanauhri tekijärikos

edustaja
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Suullinen käsittely

Suullisessa oikeudenkäynnissä 
tuomari kysyy kysymyksiä rikoksen uhrilta,
epäillyltä tekijältä ja todistajilta.
Yleensä oikeudenkäynti on julkinen,
eli paikalle voi tulla kuka vain.
Tuomari voi kuitenkin päättää,
että oikeudenkäynti on suljetuin ovin.
Silloin yleisö poistetaan salista.

avoin

uhri todistaja

Kuka vaan tulla paikalleoikeudenkäynti

tuomari kysyä tekijä

suljettu yleisö pois oikeussali
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Rangaistuksen määrääminen

Oikeudenkäynnin jälkeen asiasta annetaan tuomio 
eli määrätään rangaistus.
Tuomio voi tulla jo oikeudenkäynnin päivänä.
Joskus aikaa menee muutamia viikkoja
tai kauemmin.

Jos et ole tyytyväinen tuomioon,
voit valittaa siitä hovioikeuteen.
Oikeudenkäyntiavustaja voi auttaa sinua,
jos teet valituksen.

oikeudenkäynti

kauemmin / 
pitkään

oikeudenkäynti-
avustaja

joskus

auttaa sinä

jälkeen

hovioikeusvalittaa

rangaistus

viikko

tyytymätön

tuomio

heti
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Sovittelu

Aina oikeudenkäyntiä ei tarvita.
Joskus rikostapahtuman uhri ja tekijä
voivat sovitella tapahtuman 
ja sopia korvauksista.
He siis sopivat asian keskenään
ilman oikeudenkäyntiä.

Sovittelu ei maksaa mitään.
Tavallisesti sovittelua johtaa 
vapaaehtoinen sovittelija.
Voit kysyä Rikosuhripäivitykseltä apua,
miten voit valmistautua sovitteluun. 

joskus uhri tekijä sovitellarikostapahtuma

sovittelu maksuton johtaa

korvaussopia

vapaaehtoinen sovittelija

aina ei tarvitse

kysyä rikosuhripäivystys apu / neuvo

ei oikeudenkäyntiä

oikeudenkäynti

yhdessä

miten
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